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موضوع حمایت قانونی از قشرهای مختلف زنان در برهه های مختلف 

سوژه ای برای محافل علمی و پژوهش های دانشگاهی بوده است. 

یکی از جدیدترین اقدامات صورت گرفته در این مسیر لایحه »واکاوی 

ابعاد اجتماعی لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت 

آنها دربرابر سوءرفتار« اســـت که اواخر سال گذشته در دستور کار 

مجلس قرار گرفت و کلیات آن اواخر فروردین امسال به تصویب رسید. 

در همین راستا دفتر امور زنان و خانواده واحد علوم وتحقیقات چندی 

پیش نشستی با محوریت واکاوی ابعاد اجتماعی این لایحه با حضور 

پوران ولویون قاضی دیوان عالی کشور، سمیه سادات حسنی حلم 

مشاور حقوقی دادگاه های خانواده و عاصمه قاسمی مشاور ریاست 

دانشگاه آزاد در امور زنان برگزار کرد. پروین سوادیان، مسئول امور زنان 

و خانواده واحد علوم وتحقیقات دبیری این نشست را برعهده داشت. 

بهکارگیریکلماتدرتصویبقانونبایدبهتسهیلفعالیت

قضاتمنجرشود

پورانولویون،قاضیدیوانعالیکشور من قاضی دیوان عالی 

کشور هستم و از شروع انقلاب، اولین حکم قاضی تعقیب را با مجوز 

امام دریافت کردم و درحال حاضر دوهزار قاضی زن در دستگاه قضایی 

مشغول به کار هستند. در حوزه زنان و خانواده با توجه به شغلم در 

دستگاه قضایی، باید بگویم که اقدامات زیادی انجام شده و ازجمله 

آن باید به قوانینی که با عنوان حمایت از خانواده مطرح اســـت یا 

لزوم تشکیل دادسراهای اطفال و نوجوانان و مجتمع های قضایی 

خانواده اشـــاره کرد. البته مستحضرید که قوانین و آیین نامه هایی 

کـــه موضوع زنان و خانواده انـــد چالش برانگیزند و در معرض نقد و 

اعتراض قرار می گیرد. 

حدود 10 سال پیش مقام معظم رهبری جلساتی را با نخبگان حوزه 

زنان داشـــتند و مطالباتی را در این جلسات بیان کردند که بخشی 

از این مطالبـــات در رابطه با حوزه قانون بود که قضات دادگاه های 

خانواده و کسانی که دغدغه داشتند که مشکلات زنان در دادگاه ها 

را رفع کنند، پیگیر این موضوع شدند. مقام معظم رهبری در نشستی 

با زنان فرمودند که جلوی ســـتم به زنان را بگیرید و امنیت زنان را در 

خانه و خانواده تامین کنید که تحقق آن نیاز به وضع قانونی بود که 

ضمانت اجرا داشته باشد. در همین راستا و درطول 12 سال اخیر این 

موضوع مطرح شد که در دولت فعلی با تحلیل و برگزاری جلساتی که 

وکلا و قضات با نمایندگان مجلس داشتند، در کمیسیون اجتماعی 

مجلس لایحه »پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنها 

دربرابر سوءرفتار« با رای مثبت 190 نماینده به کلیات تصویب شد. 

این لایحه را در ابتدا با محور تامین امنیت زنان تنظیم کردیم که مبنای 

آن اسلامی بود که خشونت علیه زنان را به طور کامل رد کرده است. 

قبل از پرداختن به لایحه نیاز اســـت نگاهی داشته باشیم به منشور 

حقوق زنان که در سال 1383 در قالب پیشنهادی از سمت شورای 

اجتماعی و فرهنگی زنان به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه و همان 

سال با عنوان منشور حقوق و مسئولیت های زنان تصویب شد. پس 

از آن در ســـال 1385 به صورت قانون درآمد که ضمانت اجرا داشته 

باشـــد. درحال حاضر این قانون سند مرجعی برای سیاستگذاری، 

برنامه ریزی و قانونگذاری است و در نتیجه لایحه ای که تنظیم شده 

به نحوی ضمانت اجرای همان قانون حقوق و مسئولیت های زنان 

است. این لایحه 10 سال پیش دارای 120 ماده بوده اما هنگامی که 

قانون مجازات اسلامی و آیین دادرسی مدنی در سال 1392 تصویب 

شد، بخشی از مواد قضایی و مجازات از لایحه حذف شد؛ بااین حال 

کمیسیون اجتماعی مجلس 50 ماده را برای آن تصویب کرده است. 

با توجه به اینکه زن محور اصلی خانواده به شمار می رود و تامین امنیت 

زنان منجر به استحکام بنیان خانواده خواهد شد، باید قانونگذاری 

بســـیار حســـاس و به کار بردن واژه ها به گونه ای باشد که اجرای آن 

برای مجری سهل باشد. طبیعتا وقتی نسبت به زنان ظلم می شود 

حاکمیت باید حساسیت داشته باشد و در این لایحه تدابیر پیشگیرانه 

ذکر شـــده که از تعرض به حقوق زنان جلوگیری می شود. هدف از 

مجازات، بازدارندگی افراد و از همه مهم تر دادرسی عادلانه است. در 

جریان رسیدگی به پرونده اگر قانون واحد باشد قضاوت برای مجری 

راحت تر صورت می گیرد و با این لایحه جامع و واحد ما شـــاهد آرای 

وحدت رویه در کشور خواهیم بود. این لایحه ابعاد فرهنگی نیز دارد؛ 

چراکه ما تفاوت های زمانی، مکانی، جغرافیا و... در کشور داریم و به 

همین دلیل آسیب ها در مناطق مختلف کشور با هم متفاوت است. 

البته وقتـــی می گوییم حاکمیت امکان دخالت دارد، به این معنی 

نیست که می تواند در امور شخصی خانواده دخالت داشته باشد اما 

در این لایحه ابعاد اجتماعی مشکلات زن در خانواده و جامعه مورد 

توجه قرار گرفته است. امکان دارد یک زن درحالی که تحصیل کرده در 

موقعیتی در جامعه و خانواده قرار بگیرد که نتواند از خودش دفاع کند. 

در اینجا این سوال پیش می آید که حاکمیت چه اقدامی می کند؟ 

این لایحه می تواند واکنش حاکمیت نسبت به جرائم و مسائل این 

حوزه باشد، برای مثال در یکی از مواد این لایحه آورده شده هیچ مردی 

اجازه ندارد همسر خود را هنگام شب از خانه طرد کند و برای این کار 

مجازات تعیین شده است، برخی آقایان به این ماده نقد داشته اند اما 

واقعا منطقی است که این اتفاق برای یک زن رخ دهد؟ کاملا واضح 

است که خانم در این موقعیت مورد خطر قرار می گیرد.

انتظارمیرفتکهدرکشـــوردفاتررســـیدگیبهامورزنان

وجودداشت

سمیهساداتحسنیحلم،مشاورحقوقیدادگاهخانواده 

12 سال است که این لایحه معلق است، در حوزه زنان گاهی ما 

به اجماع نمی رسیم، زیرا تفکرات و خواسته های افراد در این حوزه 

متفاوت است، ما با دوطیف از مخاطب روبه رو هستیم؛ دسته اول 

کسانی هستند که حتی نمی دانند زنان در جامعه دچار مشکلات 

و مســـائلی هســـتند و تصویب این لایحه ضرورت دارد و ما متهم 

می شویم به سیاه نمایی یعنی بعضی آقایان یا خانم ها می گویند که 

چون این مساله در حیطه کاری شماست، گمان می کنید شرایط 

برای زنان نامساعد است و در واقعیت جامعه این گونه نیست.

 دسته دوم کسانی هســـتند که به طور بسیار گسترده تمایل به 

تصویب این لایحه دارند اما ما باید شرایط بومی هر منطقه را لحاظ 

کنیم و شـــاید برخی خواسته های آنها منطقی و درست نباشد. 

در این میان افرادی هستند که هرچند این لایحه را فصل الختام 

مشکلات زنان نمی دانند، ولی حداقل آن را یک گام روبه جلو تلقی 

می کنند، بااین حال درباره مسائل گوناگون حتی مسائل خارج 

از حـــوزه زنان نمی توان گفت تصویب قانون مربوطه به طور قطع 

بدون نقص و ایراد است، به همین دلیل ما از نمایندگان مجلس 

خواستار شدیم که دوره سه ساله برای اجرای آن پیش بینی کنند 

که اگر ایراد یا اشکالی به این لایحه وارد بود برطرف شود. 

موضوع دیگر اینکه برخی دوستانی که این لایحه را نقد می کنند 

حتی یک بار هم متن آن را نخوانده اند یا اگر هم خوانده اند نسخه 

آخر نبوده. درحال حاضر سوالم، این است که آیا شما تابه حال با 

خشونت مواجه نشده اید؟ اگر پاسخ شما نه باشد که خدارا شکر 

می کنیم اما بنده به عنوان وکیلی که هر روزه مراجعه کننده خانم 

دارم و درمعرض خشونت هایی قرار گرفته اند که بسیاری از آنها در 

دادگاه ها قابل اثبات نیست؛ از این رو امتیازی که این لایحه دارد، 

این است که به دلیل جامع بودن کار را برای قاضی رسیدگی کننده، 

وکیل یا حتی خانمی که خودش می خواهد پیگیر شکایت باشد 

بسیار راحت تر می کند.

برخی مواد در این لایحه به جهت تاکید مجدد آورده شده و برخی 

مواد که خلاقیت این لایحه است جرم انگاری شده، در حالی که 

پیش تـــر ما به عنوان یک وکیل هـــم در مباحث کیفری و هم در 

عسر و حرج نمی توانستیم برخی مسائل را ثابت کنیم. برای مثال 

خانمی به دفتر من مراجعه کرده و برای یک شب تقاضای اسکان 

داشـــته است و ما بارها از مســـئولان خواسته ایم که در هر محل 

حداقل در یک مســـجد باز باشد که این خانم عفیفه ای که دچار 

مشکل می شود مکانی برای مراجعه داشته باشد و ما در جمهوری 

اسلامی وظیفه حاکمیت می دانیم که به حق مظلوم توجه شود. 

سوال این است که در این زمینه چه چیزی ما را قاطع تر می کند؟ 

اگر توجه کرده باشید حداقل 15 بار مقام معظم رهبری به عنوان 

شخص اول کشـــور، به ظلم و ستم خانگی اشاره کردند و 4 ماه 

پیش )اســـفند 1401 در دیدار با نخبگان( هم بار دیگر به این 

مساله تاکید کردند که برای جلوگیری از ستم باید قانونی محکم 

باشـــد که جلوی ظلم را بگیرد. ایشان به طور صریح به خشونت 

خانگی اشاره کرده اند و با توجه به اینکه تکلیف خشونت اجتماعی 

مشخص است، نگرانی بسیاری از افراد در بخش خشونت خانگی 

اســـت. عده ای عنوان می کنند مـــرد را در مقابل زن قرار داده و 

کیان خانواده را در معرض خطر قرار می دهید و نکته مهم اینکه 

رهبر معظم انقلاب پیگیری این مساله را به زنان محول کرده اند. 

مســـاله دیگر این اســـت که کاش ما دفاتر رسیدگی به امور زنان 

داشتیم، یکی از حاشیه ها این است که می گویند چرا در این لایحه 

تمام زنان را قید کرده اید؟ که باید بگویم اتفاقا امتیاز جامعه مان 

این است که حکومت اسلامی از همه خانم ها صرف نظر از دین 

و ظواهر حمایت می کند. نکته دیگر اینکه از ماده 2 تا ماده 20 

این لایحه وظایف ارگان ها مشخص شده و برای تمام سازمان ها و 

وزارتخانه ها دستورالعمل و جزئیات کاری تعیین می کند. 

ســـوال من از وزارت ارشـــاد این است که در سینماها و محتوای 

تولیـــدی خود چه تعریفی از هویت زن ارائه دادید؟ وزارت علوم و 

آموزش و پرورش، شـــما چه اقدامی در این جهت انجام داده اید؟ 

این مســـائل خیلی بدیهی اســـت اما هیچ گاه قانونی نداشتیم 

 کـــه بتوانیم نگرش درســـت را در جامعه بنیان گـــذاری کنیم. 

یکـــی از آقایان نمایندگان مجلس این ایـــراد را وارد کرد که چرا 

مســـئولان تک تک وزارتخانه ها و ســـازمان ها مشـــخص شده، 

در حالی که ما این را یک امتیاز می دانیم، در این لایحه بیشـــتر 

به مباحث بازدارندگی، وظایف و فرهنگ ســـازی پرداخته شده 

است وتقریبا 22 ماده مربوط به وظایف ارگان های مختلف است. 

البته باید این را هم عنوان کرد که در بحث زنان ما ســـه مشـــکل 

اساسی داریم؛ یک، قانون مشخص نداریم یا جرم انگاری نشده 

است. برخی مواقع قانون داریم اما ضمانت اجرا نداریم، علاوه بر 

خلأ قوانین و عدم اجرای درست مشکل، مبهم بودن برخی از قوانین 

 را داریم که در این لایحه به این مســـائل هم پرداخته شده است. 

مخاطب این لایحه تمام خانواده ها نیســـتند اما نباید فراموش 

کنیم که هر فردی ممکن است از حقوق خود سوءاستفاده کند 

و حل این مشـــکل نیاز به فرهنگ سازی دارد. در فضای داخلی 

ما به شدت نیازمند تصویب این لایحه بودیم؛ چراکه بدون درنظر 

گرفتن مسائل دادگاه، می توان با رویکرد امیدوار بودن خانم در 

جامعه به آن نگاه کرد. در کنار این لایحه نیاز است مسائل زندگی 

و فردی به خانم آموزش داده شـــود، اما اگر یک خانم در زندگی 

متوجه شـــد درحالی که آموزش دیده اســـت و مهارت ها را به کار 

گرفته اما همچنان دچار مشـــکل می شود، می تواند به حمایت 

حاکمیت امیدوار باشد.

علاوه بر آن در فضای خارج نیز ما به عنوان کشـــوری که مدعی 

بحث زنان هســـتیم و به قول رهبر معظم انقلاب ما باید خودمان 

مطالبه گر کشورها باشیم، یکی از نیازها بود. 

یکی از مهم ترین نگرانی های دوستان این است که می گویند با 

این لایحه به خانواده ضربه می زنید، در پاسخ باید بگوییم که آیا 

صرف طلاق نگرفتن و عدم ثبت آن نشان دهنده حال خوب یک 

خانواده ایرانی است؟ چقدر شاهد طلاق عاطفی هستیم؟ چقدر 

شـــاهد خیانت زوجین در خانواده هستیم؟ حتی خانواده های 

سنتی که برای ما قابل باور نیست. اگر قوانین اینچنینی محکم 

باشد منجر به حفظ خانواده می شود، از جنبه دیگر مرد در ذهن 

خودش عاقبت کار را می بیند و می داند که جایی هســـت که از 

ایـــن خانم حمایت می کند. یک مثـــال بزنم، چند نفر از ما قبل 

تصویب قانون جریمه برای نبســـتن کمربند ایمنی، در خودرو 

کمربند می بســـتیم؟ اما درحال حاضر از ترس جریمه این کار را 

انجام داده ایم و ملکه ذهن ما شـــده است. این مثال در رابطه با 

مسائل خانم ها و لایحه زنان نیز صدق می کند. 

برخـــی افراد فکر می کنند این لایحه کپی برداری غربی شـــده؛ 

چراکه بعضی از واژه ها با غرب مشترک است. ما هم قبول داریم 

که این لغات باید بومی سازی شود اما مهم محتواست. بسیاری از 

موارد می توانست مانند نشوز آقا در این لایحه کامل تر بیان شود، 

همان طور کـــه آقا حق تمتع جنســـی دارد، خانم هم از این حق 

برخوردار است، ولی در این مواد به طور کامل نیامده است، اما باید 

بگویم که راه باید به آرامی باز شود و لازم است که حساسیت های 

سنتی را هم لحاظ کنیم، و اگر بخواهیم نگاه بازی داشته باشیم 

حتی شاهد تصویب این لایحه نیز نخواهیم بود. 

به نظر من این قانون صد در صد کامل و کفایت کننده مشکلات 

خانم ها نیســـت، اما گامی روبه جلو است. نگرانی من نسبت به 

بســـته هایی اســـت که در این لایحه قرار داده شده مثل وظایف 

ارگان هـــا که چگونه این اتفاق شـــکل بگیرد و پس از آن یکی از 

امتیازاتی که این لایحه دارد بحث ارجاع مشـــاره اســـت به شرط 

اینکه این مسیر به خوبی طی شود. 

دانشـــگاهآزادبرایتحققتدابیرپیشـــگیریکنندهو

حمایتیاززنانبسیارموثراست

عاصمهقاسمی،مشاورریاستعالیدانشگاهآزاددرامور

زنانوخانواده انقلاب اســـلامی یک دیدگاه جدیدی در حوزه 

زن به گفتمان جامعه و دنیا وارد کرده اســـت، گفتمان زن ایرانی 

و اســـلامی نه شرقی اســـت نه غربی؛ قبل از انقلاب اسلامی در 

جامعه یک دوگانه داشـــتیم، برای زن غربی فردیت مهم است و 

حقوق خود را از خانـــواده جدا می کند. زن غربی درحال حاضر 

دچار آسیب است، از محوری که فمینیسم در غرب پیش گرفت 

توقع می رفت که زنان جوامع غربی اوضاع و شرایط خوبی داشته 

باشـــند، اما شاهد جریانات جدید هستیم. یک آسیب دیگر هم 

در حوزه خانواده است که نه تنها حقوق زن را به دست نیاورد ه اند 

بلکه ساختار خانواده را نیز از دست داده اند، درحالی که خانواده 

یک نهاد مرکزی اســـت و اگر از دست برود، جامعه دچار مشکل 

می شـــود. به زنانی که با حقوق حداقلی در خانه هستند نیز زن 

شـــرقی می گویند، جریانات انقلاب اسلامی گفتمان زن ایرانی 

اسلامی را مطرح کرد و این دو را کنار زد.

در اصل با انقلاب اســـلامی یک بازتعریف هویت رخ داد، هویت 

زن را تغییـــر داده و به او در خانواده و جامعه نقش دادیم، وقتی 

می گوییم زنان باید در مقدرات کشـــور شرکت کنند یا اگر زنان 

نبودند انقلاب اسلامی هم نبود یعنی ما برای زنان ارزش و جایگاه 

قائلیـــم. با این حال نیاز داریم که این باز تعریف هویتی زن را در 

جامعه خودمـــان و دنیا معرفی و آن را عملی کنیم. یعنی زنان و 

دختران ما در مدرســـه این الگو را ببینند، ما باید احساس نیاز به 

پذیرش این گفتمان در دختران مان ایجاد کنیم. ما باید بتوانیم 

مسائل و موضوعاتی که زنان با آنها مواجهند را برطرف کنیم.

ورود توسعه جدید به کشور باعث تعارضاتی در حوزه های مختلف 

جامعه می شود و این مساله ستم به زن است. باید در این حوزه ورود 

کنیم و تصویب این لایحه قدمی در همین مسیر است. نمی گویم 

این لایحه تمام کاری اســـت که ما باید برای این گفتمان انجام 

دهیم اما بخشی از اقداماتی است که می تواند کمک کننده باشد.

 فرابخشی بودن از ویژگی های این لایحه است، زیرا این اقدام باید 

پیش تر انجام می شد. این لایحه به طور جزئی تمام جهات حوزه 

زنان را پوشـــش داده است. البته نقدی هم که به این لایحه وارد 

می کنم این است که وقتی وظایفی را برای سازمان های مختلف 

وضع می کنید دانشگاه آزاد ذکر نمی شود، درحالی که دانشگاه آزاد 

یک میلیون و 600 هزار دانشجو دارد، 600 هزار دانشجوی دختر 

دارد، بیش 24 هزار استاد در این مجموعه مشغول به کارند که 8 

هزار نفر از آنها اساتید رسمی خانم و 7 هزار از کارکنان خانم رسمی 

هستند. همچنین در 400 نقطه کشور واحد دانشگاهی فعال دارد 

و نکته اینجاســـت که پیوندی که دانشگاه آزاد با محیط فرهنگی 

و اجتماعی پیرامون خود برقرار کرده، مثال زدنی است. دانشگاه 

آزاد برای تدابیر پیشگیری و حمایتی بسیار می تواند مؤثر باشد.

نکته دیگر اینکه مســـاله جامعه پذیری دختران مربوط به وزارت 

علوم و آموزش وپرورش اســـت. باید به دختران آموزش دهیم که 

چگونه دچار آسیب نشـــوند؛ همچنین باید روی آموزش پسران 

کشورمان بسیار تاکید داشته باشیم، باید بدانند که در جامعه با 

یک خانم به عنوان انسان رفتار درستی داشته باشند و جنسیت 

در نظر گرفته نشود. درمورد نظرات برخی افراد که می گویند این 

لایحه برداشت از قوانین خارج از کشور است باید بگویم که این 

لایحه مصداق درستی برای قوانین خارجی نیست، درست است 

که به زن در جوامع غربی حقوق می دهند ولی او را به عنوان یک 

فـــرد و خانواده در نظر نمی گیرند، اما در ایران به زن در جامعه و 

نقشـــی که در خانواده دارد حقوق تعلق می گیرد. امیدوارم یک 

روزی شاهد باشیم که هم الگوی زنان و دختران خودمان هستیم 

و هم الگوی جوامع اســـلامی و دنیایی که متوجه شده است که 

چه بلایی بر سر زنان آورده است.

پروینســـوادیان،دبیرنشستمن برای منتقدان این لایحه 

پاســـخی دارم، فکر می کنم این افراد اعتقادی به سوژگی زنان 

در جامعه ندارند یعنی این یک تناقض است، بسیاری از افرادی 

که منتقد هستند خودشـــان را انسان هایی متدین و پیرو نظام 

جمهوری اســـلامی می دانند ولی این انتقادات با صحبت های 

مقام معظم رهبری در تناقض است. این افراد معتقد بر قیمومیت 

مرد بر زن هستند و به همین دلیل سوژگی را از زن می گیرند، به 

هرحال ما یک انقلاب را رقم زدیم و زنان در این اتفاق نقش فاعلی 

داشتند، چطور 40 سال که از انقلاب گذشته ما بخواهیم نقش 

زنان را انکار کنیم؟

این لایحه با کنوانسیون منع تبعیض علیه زنان و لایحه استانبول 

هیچ مشـــابهتی ندارد، شاید این اشتباه به دلیل برخی واژه های 

مشترک برای افراد به وجود آمده است. زن به مثابه زن در قوانین 

بین المللی قرار می گیرد اما در ایران ســـعی شده حقوق زن در 

بســـتر خانواده در نظر گرفته شـــود. درست است که بسیاری از 

حفره هایی که در جامعه داریم با تدابیر پیشگیرانه می تواند برطرف 

شود؛ اما سوال این است که آیا واقعا ضمانت اجرا دارد؟ مشارکت 

ارگان هایی که در لایحه آورده شده است آیا اتفاق خواهد افتاد؟ 

موضوع دیگر اینکه مشـــاوری که قرار است در کلانتری مشغول 

رسیدگی به امور زنان باشد تا چه حد آموزش صحیح دیده است؟ 

یکی از مشکلات اصلی ما در کشور آموزش صحیح است، درواقع 

آموزش داریم اما کارآمد نیست. برای مثال در آموزش وپرورش هم 

درس هایی داریم که محتوایی که با مضمون دغدغه های ما در این 

لایحه وجود دارد را ارائه می دهد اما آیا فرد تدریس کننده در این 

موضوع توجیه نیست یا مدارس به این دروس توجه لازم را ندارند؟

ولویـــون تکلیف بر ســـازمان های دولتی بار مالـــی دارد، و ما 

نمی توانیم در لایحه اسم دانشگاه آزاد که زیر مجموعه سازمان های 

دولتی نیســـت را بیاوریم زیرا ممکن بود مجلس لایحه را تصویب 

نکند. در لایحه اولیه تمام موارد خشـــونت به زنان را آورده بودیم؛ 

حتی خشـــونت های پنهانی از سمت جامعه یا همسر علیه زنان 

صورت می گیرد، این لایحه نهایی نســـبت به مبانی فکری اسلام 

دقیق بوده و با این حال ضعف این لایحه این اســـت؛ ما مسائلی 

ضروری را به نمایندگان اطلاع داده بودیم اما تصویب نشد.

پرسشحضار ما در کشور قوانین زیادی داریم، قانونگذار و مجری 

هم هست اما به دلیل تداخل قوانین، گاهی اجرای قوانین با تعویق 

روبه رو شود؛ این مساله را چگونه برطرف می کنید؟

ولویون ما تلاش کرده ایم لایحه با قوانین مغایر نباشد، در لایحه 

آورده شده اگر قانون در قوانین دیگر شدیدتر است از آن استفاده 

خواهد شد، قانون کاهش حبس تعزیری نیز قبلا تصویب شده و ما 

مجبوریم از آن هم تبعیت کنیم. البته جزای نقدی در کمیسیون 

هیات وزیران ســـال گذشـــته تصویب و رقم آن به روز شـــده و از 

رقم هایی که درحال حاضر در لایحه آورده شده، بیشتر است زیرا 

ارزش مالـــی و تورم روی مجازات اثر می گذارد. ما مجازات نقدی 

را ضمانت اجرا قرار داده ایم.

پرســـشحضار من سال هاست در ســـازمان زندان ها مشغول 

هســـتم. زنانی که به دلیل ستمی که به آنها شده در خانه هایی 

زندگـــی می کنند که باید مصرف کننده و فروشـــنده مواد مخدر 

باشند، زنانی که به دلیل فقر اقتصادی مجبورند دست به سرقت 

بزنند. سوال خانم های زندانی این است که ما به زندان آمده ایم، 

مجازات شـــده ایم و الان که وقت آزادی ماست ناچاریم به همان 

خانواده ها برگردیم، و حقیقتا باید کجا مراجعه کنیم؟ سوال بعدی 

این اســـت که همه ما می دانیم آمار مردانی که همســـران خود 

را به قتل رســـانده اند از خانم های قاتل بیشتر است؛ چرا وقتی 

یک خانم به جرم قتل همســـر در دادگاه حاضر می شود، قاضی 

از او نمی پرســـد در سال های زندگی مشترک چه رنجی بر تو وارد 

 شـــده که این اتفاق افتاده و آیا واقعا حق آن خانم اعدام است؟

پرسشحضار مصادیق آسیب چیست؟ آیا مصادیق آسیب مانند 

ماده 132 قانون درباره عسر و حرج بوده که تشخیص آن برعهده 

قاضی است؟ به همین دلیل آموزش به قضات بسیار مفید خواهد 

بود، اگر قانون عسر و حرج که یک قاعده فقهی است اجرا نمی شود 

 شـــما چطور ادعـــا می کنید که این لایحه ضمانـــت اجرا دارد؟

پرسشحضار در این لایحه در رابطه با قوه قضاییه وظایفی شرح 

داده شـــده و سوال این است که چقدر قوه به وظیفه اش در این 

حوزه عمل کرده است؟ طبیعتا توسعه دفاتر رسیدگی به امور زنان 

در سطح اســـتان و شهرستان بسیار واجب است، چرا که برخی 

خانم ها با حقوق خود آشـــنا نیستند و به همین دلیل وجود این 

دفاتر لازم است، این دفاتر اگر بوده در مراکز استان ها بوده و در 

شهرستان ها جای خالی این دفاتر مشهود است.

پرســـشحضار آیا اساسا ما نیاز به وضع قانون داشتیم یا خیر؟ 

ما به جای ایجاد اصلاحات فکر می کنیم باید تولید قانون کنیم، 

تعدد و تکثر قوانین خود به یک معضل تبدیل شده و بسیاری از 

قضات از تفاسیر قوانین وضع شده بی اطلاعند و کلیات قوانین 

را می داننـــد؛ در این لایحه به بحث تـــورم کیفری بر جرم زدایی 

توجه نشـــده، برای مثال قانون مدنی از ســـال 1307 تصویب 

شـــد و تا به حال ثبات داشته است، قانون مجازات اسلامی سال 

1392 تصویب و ســـال 1399 اصلاحیه داشته و همچنان قرار 

است اصلاح شود. تعدد قانون باعث می شود ما راه را گم کنیم، 

برای مثال قانون حمایت خانواده داریم، باید بررســـی کنیم که 

چقـــدر در اجرای قانون موفق بوده ایم؟ موضوع بعدی این که ما 

رویکرد جنسیتی به قانون و مجازات داریم؛ یعنی در اجرا قطع به 

یقین پاسخگوی دغدغه های مقام معظم رهبری نخواهد بود، به 

طوری که مـــاده 949 قانون مدنی که در خصوص تعلق ارث به 

زنان است، در متن قانون ما وجود دارد ولی هیچ دغدغه ای برای 

ما ایجاد نکرده است.

ولویون عرایض شـــما در باب ایرادات دستگاه قضایی بوده، اما 

مساله این است که چرا ما این لایحه را مطرح کردیم؟ این لایحه 

تورم قانون نیست چون هیچ گاه اجرایی نشده و در قانون مدنی 

لحاظ نشده، موضوع این لایحه در باب خانم هایی است که مورد 

آزار و جنایت قـــرار گرفته اند و حق یک مظلوم در خانواده تحت 

عنوان یک زن یا همســـر و مادر از بین رفته است، این نکاتی که 

شما فرمودید کمبودهایی است که دستگاه قضایی دارد، در کشور 

دفاتر حمایت از حقوق زنان داریم ولی ضعیف عمل می کنند و در 

این لایحه مطرح شده که تقویت شود و ضمانت اجرا داشته باشد، 

اگر مجلس و شورای نگهبان اجازه بدهند این لایحه تصویب شود 

بسیاری از نگرانی های زنان پاسخ داده می شود. 

ما تنها به یک گوشـــه ای از مسائلی که در آن ظلم به زنان اتفاق 

افتاده است، در حوزه ای که رهبری فرمودند و مدافع زنان هستند 

اشاره کردیم. در این لایحه بناست آیین نامه و دستور عمل برای 

تمام ارگان های ذی ربط ابلاغ شود. 

برای مثال باید پزشکی قانونی الزام شود که در ابتدا خانمی که 

دچار مشکل اســـت را معاینه کند بعد اگر بضاعت مالی داشت 

هزینـــه را دریافت کنیم. البته مجلس هم از آنجایی که احتمال 

می داد اگر این لایحه گســـترده باشد از پس آن برنیاید یک سری 

محدودیت ها را اعمال کرده است. تکریم و صیانت زنان اقدامی 

معنوی اســـت، اما می خواهیم با اســـتفاده از ساختار قانونی از 

بی احترامی به زنان جلوگیری کنیم تا به مرور به امری جاافتاده 

در جامعه برسیم. 

پرسشحضار من پیشگیری را مهم تر از مجازات می دانم و این 

مســـاله باید در نظام آموزش وپرورش کشور پیگیری شود و بعد 

به بحث مجازات بپردازیم. مطرح می شـــود که در مساجد را باز 

بگذارید، آیا نباید خانم هایی با اجازه همســـر در مساجد حضور 

داشته باشند و به زنان بی سرپرست رسیدگی کنند؟ ارزش های 

جامعه زود به زود تغییر نمی کند؛ اجازه بدهید جامعه و مخصوصا 

زنان توانمند شوند و دولت نگاه نظارتی به این برنامه داشته باشد؛ 

یعنی نیاز است سازمان های مردم نهاد وجود داشته باشد. 

پرســـشحضار یکـــی از نکاتی که باید مـــورد توجه قرار بگیرد 

آزمایشـــات پیش از ازدواج اســـت که خلأ بررســـی افراد از نظر 

روانشناســـی بسیار احساس می شود، این اقدام باعث پایداری 

روابط و ازدواج زوجین خواهد شد. 

پرسشحضار این لایحه تا چه اندازه زنان شاغلی را که در اداره 

یا سازمان ها آسیب می بینند در برمی گیرد و می تواند تاثیر گذار 

باشـــد، چرا مجلس به مشکلات زنان شاغل رسیدگی نمی کند؛ 

درحالی که خلأ تســـهیلات و امنیت شغلی خانم کاملا مشهود 

است؟

ولویون در این لایحه مسائل مربوط به خانم هایی که در محل کار 

آسیب می بیندد ذکر شده اما اینکه قوانین سازمان ها باید به چه 

صورت باشد، لحاظ نشده است. در بند اول این لایحه آمده همه 

افراد جامعه ملزم هســـتند به تمام خانم هایی که در این مملکت 

زندگی می کنند حتی یک زن مجرم یا فردی که تابعیت ایران دارد 

احترام بگذارند. این لایحه جهت رســـیدگی به هرگونه سوءرفتار 

در مورد مالکیت، اقتصاد، ازدواج و... زنان تنظیم شده است. 

پرسشحضار من نسبت به صحبت های شما نقدی دارم در رابطه 

با اینکه پاســـخ های شما تا به الان نسبت به افرادی بود که نگاه 

مذهبی به جایگاه زن دارند و احســـاس می کنم افرادی که نگاه 

سنتی و مذهبی به زنان ندارند مغفول مانده اند، یکی از مسائلی 

که مطرح شـــد مربوط به سقط جنین است، فردی که خانمی را 

تحریک به ســـقط جنین کند مجرم است، اما اگر زنی تصمیم به 

سقط جنین داشته باشد هیچ حمایت قانونی ندارد یا اگر فردی 

او را مجبور به سقط جنین کند هیچ زمینه مجازاتی برایش نیست. 

آیا یک زن نمی تواند برای بدن و زندگی خودش تصمیم بگیرد؟

پرسشحضار همان طور که گفته شد لایحه یک لایحه فرابخشی 

است و ارگان ها و سازمان های زیادی تحت تاثیر هستند؛ اما آیا 

در این لایحه در عملکرد ارگان ها، جایگاهی برای جامعه شناس 

یا دانشـــجویان این رشته به عنوان یک کنشگر تخصصی در نظر 

گرفته شده است یا خیر؟ با توجه به اینکه 12 سال تصویب لایحه 

زمان برده، نشان می دهد طیف مخالف این لایحه قدرتمندتر بوده 

اســـت، چقدر باید امیدوار بود که این افراد در اجرا مخالفت های 

بیشتری نداشته باشند واین لایحه با قدرت انجام شود؟ و سوال 

بعدی این اســـت که آیا مجازات ها با خشـــونتی که علیه زن رخ 

می دهد متناسب است یا خیر؟
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ولویون ما در ابتدا تکالیف را بر دوش ســـازمان ها و نهادها قرار 

داده ایم، ما می خواهیم این لایحه تصویب شـــود تا اقداماتی که 

انجام نشده و هیچ سازمانی پاسخگو نیست پیگیری شود، برای 

مثال مدت هاســـت دفتر حمایت از زنان در قوه قضائیه مستقر 

شده اما هیچ فعالیت قابل قبولی از آن دیده نمی شود و نمی تواند 

پاسخگوی مشکلات باشد. پس از تصویب این لایحه قوه قضائیه 

باید تکالیفی که تعیین شـــده را توسعه دهد. ما تمایل داریم که 

قشر نخبه کشور از این لایحه حمایت کنند. 

در امر قانون نویسی نیازی نیست به ریز موضوعات پرداخته شود 

قانـــون نیاز به هدف دارد که هدف از این لایحه حمایت از زنان، 

مجازات مجرمان این مساله، بازدارندگی و افزایش آگاهی مردم 

است تا این گونه نهاد خانواده با آرامش زن حفظ شود. 

در رابطه با سقط جنین باید به قانون سقط درمانی رجوع کنیم، 

آمار ســـقط درمانی کاملا مشخص است، برای مثال خانمی که 

بیمار است و درگیر مسائل پزشکی است با استفاده از این قانون 

می تواند اقدام مورد نظر را انجام دهد اما در قانون جوانی جمعیت 

به دلیل فراوانی سقط جنین غیرقانونی و مسائل روابط نامشروع 

محدودیت هایی اعمال شده است. ایرادی که برخی حقوقدانان 

به این لایحه وارد کرده اند این است که مجازات را بسیار آسان در 

نظر گرفته اید. پاسخ ما این است که لایحه نباید باعث تعارض با 

خانواده شود، بازدارندگی باید اولویت ما باشد. 

شـــورای نگهبان مجازات ها را با موازین اســـلام و قانون اساسی 

تطبیـــق داده و بعد درصورت تاییـــد تصویب خواهد کرد. عمده 

مطالب این لایحه مربوط به حمایت از زنان و تکالیف سازمان هاست 

و نهایتا در ســـه مـــاده مجازات ها را ثبـــت کرده ایم. همچنین 

 نماینده ســـازمان ها موافقت خود  را با این لایحه اعلام کرده اند. 

ما تجربه قانونگذاری در حوزه زنان را داریم، برای مثال بخش مراکز 

مشاوره در کنار دادگاه ها را که تصویب کردیم 7 سال گذشت اما 

این مراکز تاسیس نشد. تمام نقاط ضعفی که در قانون های دیگر 

با محوریت زنان است را در این لایحه برطرف کرده ایم. 


